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中文摘要 

近年來臺灣獼猴危害農作物情形日漸加劇，對於獼猴危害之處理方

式有許多不同聲音和建議。本年度計畫目的為(1)持續監測電圍網防治

成本及效益，(2)輔導受獼猴危害之農友。本計畫於臺東縣東河鄉泰源

村精進之電圍網，每 400 公尺估算約 166,990 元，評估後使用之材料選

擇直流電電牧器、竹節鋼筋、菱形網及自製簡便型絕緣器，可降低成

本，未來農民選擇之方案可依照其成本或使用持久性的考量，選擇其所

施作的電圍網材料。透由農民訪談及感應式紅外線相機監測結果顯示，

危害防治效益提升約 3 成以上，約可增加 1,200 公斤-3,000 公斤增加農

作之收成，依照農作物不同增加約 60,600 元-136,000 元收入，架設電

網後約 1-2 年即可回收成本。此外，電圍網維護除日常周圍環境之維護

外，電費約 20 元-43 元/月。因補助門檻降低，增加農民申請之意願，

但對電圍網安全性、架設方法、材料來源及是否有效益，未來仍需透過

宣導、一對一輔導或有架設經驗或防治有成之農民進行現身說法等方式

有助於農民架設之意願。區域性的輔導團隊成立，對在地化的直接輔

導，可協助農民有效的防治。參與 5 場防治宣導會，共計輔導 249 人

次。電子通報試驗有 2 種，分別為電子通報表單及獼猴危害防治小組的

Line@官方帳號。Line@官方帳號可有即時性的訊息、照片訊息及立即

性的與通報人員進行互動，並適時的給予建議並了解危害確切資訊。電

子通報表單利用問卷方式，確切的得到較完整並掌握獼猴危害相關資

訊，並可將通報單直接轉發或通知各當地縣市政府協助現地探勘及輔

導。兩種線上通報系統仍需各地方政府及相關單位加強推廣。  

關鍵字：臺灣獼猴、電圍網、危害輔導 
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Abstract 

The damage of crops by Formosan macaques’ (Macaca cyclopis) 

became a serious problem in these years, for dealing with the damage 

crops of Formosan macaques have many different voice and comment. 

The purpose of this project in this year, includes 1) monitor the cost and 

efficiency of the electrical fence continuously, and give advice for 

farmers by Formosan macaques’ damage of crops. The selected model is 

direct currently electrical rush, bamboo iron and steel, diamond-shaped 

net and self-made simple insulator of electrical fence, and the study site at 

Taiyuan, DonHe. The cost about NT 166,990 dollars per 400 meter. In the 

future, the options for farmers to choose according to their cost or the use 

of persistent considerations, choose the operation of its electric fence 

material. Through interview farmers and monitor by automatic infrared 

sensor camera show that increase about 30% the efficiency of harm 

prevention, about 1,200 kg -3,000 kg the crop harvest, and about NT 

60,600 –NT 136,000 dollars income. After setting the electrical fence 

about 1-2 years will recyclable costs. In addition to maintain the 

environment of electrical fence daily, and the electricity costs about NT 

20 – NT43 dollars per month. Due to the lower threshold of subsidies 

increased the willingness of farmers to apply. In the future still need to 

promote, one to one counseling or show the experiences by experienced 

farmers to help farmers know how to set up, safety of the electrical fence, 

erection methods, material sources and the benefits. Regional counseling 

team was established, direct counseling on localization, can help farmers 
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effectively control. Participate 5 prevention and control meetings, a total 

of 249 counseling. There are two kinds of electronic notification test, 

respectively, for the electronic notification form and the Line @ official 

account of Team of Monkey Hazard Prevention and Control. Line @ have 

instant messages, photo messages and instant contact with the informant, 

and timely advice and understanding of the exact information. The 

electronic notification form uses the questionnaire to confirm the 

completeness and grasp the information about the damage of crops by 

Formosan macaques’, and can forward the notice directly or inform the 

local county and city government to assist in the local exploration and 

counseling. The two online notification systems still need to be promoted 

by local governments and relevant units. 

Keywords: Formosa macaque, Electric fence 
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